



Australian Government

တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢအကမၤဒီးအမ့ၢ်အတီၤလၢအဘၣ်ယးဒီးခိၣ်ရီၣ်န့ၣ်ဘဲရၢးစံ (COVID-19)

**ကမၤ-နကူစါခိၣ်ရီၣ်န့ၣ်ဘဲရၢးစံဒီးကသံၣ်မၤသံတၢ်ယၢ်တဖၣ်မ့တမ့ၢ်ကသံၣ်ကသီဒီးသဒၢတၢ်ညၣ်ဂီၢ်အယၢ်
တဖၣ်သ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.**

ဘၣ်-တၢ်ကူစါယါကျိၤမ့တမ့ၢ်ကသံၣ်ဒီးသဒၢလၢခိၣ်ရီၣ်န့ၣ်ဘဲရၢးစံအဂီၢ်တအိၣ်ဒီးဘၣ်.

ပုၤယုသ့ၣ်ညါမၤလိတၢ်လၢအအိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်တၢ်လီၤဝးဝးတဖၣ်မၤတၢ်ဆူၣ်ဆူၣ်ကလဲၣ်လၢတၢ်ကဒုးအိၣ်ထီၣ်ကသံၣ်ဒီးသဒၢလၢဘဲရၢးစံအဂီၢ်လံာ်ဘၣ်ဆၣ်မ့ၢ်အ
ကယၢ်ထဲလဲၣ်န့ၣ်ပတသ့ၣ်ညါဘၣ်.တၢ်တယၢ်ဆိကမိၣ်ပၤလၢအကယၢ်ဝဲဒၣ်၁၂လၢမ့တမ့ၢ်၁၈လၢယၢ်ယၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤယုသ့ၣ်ညါမၤလိတၢ်တဖၣ်မၤကွၢ်ကိးတၢ်သူကသံၣ်ကသီလၢအဂၤလၢဘၣ်တဘၣ်ကမၤစၢၤကူစါခိၣ်ရီၣ်န့ၣ်ဘဲရၢးစံလၢအဟံၣ်ယုၣ်ကသံၣ်လၢစုကမၤခိၣ်က
မၤဆါအဂီၢ်.တၢ်ညၣ်ဂီၢ်အကသံၣ်ဒီးန့ၣ်အကသံၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.ကသံၣ်တဖၣ်အံၤတကူစါမၤကျိၤခိၣ်ရီၣ်န့ၣ်ဘဲရၢးစံသန့ကတၢ်သ့ၣ်သ့ၣ်ကမၤစၢၤလီၤ
ပုၤဘၣ်ဘဲရၢးစံအနီၢ်ဂီၢ်ဒီးတၢ်ဆါအဒိၣ်အမ့ၢ်အတၢ်ကထီၣ်အသးန့ၣ်လီၤ.

တၢ်အံၤအကါခိၣ်ဝဲဒၣ်လီၤ.လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ,အိးစတြလယါအံၤဟံးဖိၣ်မၤဝဲဒၣ်ကမ့ၢ်အတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ဆူၣ်အတၢ်ဖံးတၢ်မၤတဘျုးမံၤလၢတအိၣ်ဒီးတၢ်ခိးက
သံၣ်ဒီးသဒၢမ့တမ့ၢ်တၢ်ကူစါယါကျိၤလၢခိၣ်ရီၣ်န့ၣ်ဘဲရၢးစံအဂီၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

ကမၤ-ဖိသၣ်တဖၣ်န့ၣ် “မ့ၢ်ပုၤအခိၣ်ကျိၢ်ရၢလီၤ” ခိၣ်ရီၣ်န့ၣ်ဘဲရၢးစံတဖၣ်လီၤ

**ဘၣ်-ဖိသၣ်တဖၣ်ညိၣ်န့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ညါအိၣ်အ “မ့ၢ်ပုၤအခိၣ်ကျိၢ်ရၢလီၤ” တၢ်အယုးအယၢ်ဒီးတၢ်ဖိလံၤဖိယၢ်တဖၣ်,လီၤတၢ်တခါန့ၣ်
အဝဲသ့ၣ်ရၢလီၤတၢ်ဘၣ်တမ့ၢ်အယၢ်သန့ကတၢ်ခိၣ်ရီၣ်န့ၣ်ဘဲရၢးစံတအိၣ်ဖျါလၢအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ပုၤရၢလီၤတၢ်ဆါအခိၣ်သ့ၣ်ဘၣ်.အဘူးကတၢ်ဒုတမ့ၢ်ဒီးဘၣ်မိၤ.
တၢ်ထၢဖိၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တအိၣ်ဒီးနီတခါလၢဟီၣ်ခိၣ်တဘၣ်အံၤအလီၤလၢအဒုးန့ၣ်တၢ်ဆါအယၢ်တခါအံၤ
တၢ်ရၢလီၤအသးဒိၣ်ခိၣ်မ့ၢ်န့ၣ်တကထီၣ်အသးလၢဖိသၣ်တဖၣ်အဘၣ်စၢၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.ပတကွၢ်ကဟံးထဲးကွၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တခါအံၤဒီးဘၣ်.
တၢ်အံၤကထီၣ်အသးသ့လီၤ.သန့ကတၢ်ကွၢ်လၢတၢ်ဆူၣ်သးတဖၣ်တခါဒုအဝဲသ့ၣ်တမ့ၢ်ပုၤရၢလီၤတၢ်အခိၣ်သ့ၣ်လၢခိၣ်ရီၣ်န့ၣ်ဘဲရၢးစံအဂီၢ်န့ၣ်ဘၣ်.**

**ကမၤ-အိးစတြလယါတအိၣ်ဒီးတၢ်ကူစါယါကျိၤကသံၣ်ကသီအပိးအလီၤဒီးတၢ်ဖိတၢ်လံၤ
(စးမၤစၢၤတၢ်ကသါ**

ထီၣ်ကသါလီၤတဖၣ်,နီၣ်ကျိၢ်ဘၢမဲၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်မၤကွၢ်အပိးအလီၤတဖၣ်)လၢလၢပုၤပုၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

**ဘၣ်-တၢ်ကစီၣ်ယိယိဖိလၢပုၤဆါတဖၣ်အဂီၢ်ဒီးအကါခိၣ်ကတၢ်,ဆူၣ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ဆူၣ်အပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်လၢအကွၢ်ထွဲပုၤဆါတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်,မ့ၢ်,အိးစတြ
တုလယါန့ၣ်ပအိၣ်ဒီးပိးလိအလၢအပုၤလၢတၢ်ကဒုးထီၣ်တၢ်ဆါအံၤန့ၣ်လီၤ.သန့ကတၢ်,ပိးလိခဲလၢလၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဆါအယၢ်တဖၣ်
န့ၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်စ့ၤမ့ၢ်လၢတၢ်လိၣ်ဘၣ်အံၤလၢဟီၣ်ခိၣ်တၢ်လီၤဝးဝးဒီးတၢ်လိၣ်ဘၣ်အံၤအါန့ၣ်တၢ်ထုးထီၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်လိၣ်ဘၣ်အံၤအါန့ၣ်တၢ်ထုးထီၣ်သ့ဝဲဒၣ်အဂီၢ်အ
ဘၢအဖိခိၣ်အယီၤန့ၣ်လီၤ.**

ပုၤမၤတၢ်ဖိကဘၣ်သ့ၣ်ညါလီၤတၢ်လၢပအိၣ်ဒီးနီၣ်တဂၤအဂီၢ်တၢ်ဒီးသဒၢအပိးအလီၤတဖၣ်ဟဲန့ၣ်လီၤဒၣ်ထီၣ်တဘိယုၢ်ယိလီၤ.အခိပညိၣ်န့ၣ်.ပုၤဆါမၤန့ၢ်တၢ်
ကွၢ်ထွဲကဟုကယၢ်အဂုၤကတၢ်သ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.အဒိန့ၣ်,ထံကီၢ်ကသံၣ်ကသီအဟံၣ်ဖိၣ်အလီၤ(National Medical Stockpile)အိၣ်ဒီးနီၣ်ကျိၢ်ဘၢ
မဲၣ်အခါလၢအအါန့ၣ်ဒီးအကကွၢ်၁၀န့ၣ်လီၤ.အိးစတြလယါအပိၣ်မၤတၢ်လၢအကမၤန့ၢ်အါထီၣ်နီၣ်ကျိၢ်ဘၢမဲၣ်လၢတၢ်ကမၤလီၤတၢ်

ထံကီၢ်ကသံၣ်ကသီအဟံၣ်ဖိၣ်အလီၤ(National Medical Stockpile)အံၤအိၣ်ဒီးပိးလိလၢလၢပုၤပုၤ,ဒီးအိးစတြ
တုလယါအိၣ်ဒီးနီၣ်တဂၤအဂီၢ်တၢ်ဒီးသဒၢအပိးအလီၤအလၢအပုၤလၢတၢ်ကဆိၣ်ထွဲပတသ့ၣ်ကသီအပုၤစံၣ်နီၣ်တဖၣ်ဝဲတၢ်ဆါအံၤထီၣ်ရၢလီၤအသးအခါန့ၣ်လီၤ.
တၢ်အံၤဟံးယုၣ်တၢ်မၤဆူၣ်ထီၣ်ထံလီၤကီၢ်ပုၤအတၢ်ထုးထီၣ်အဂီၢ်အဘၢဒီးအတၢ်သ့တၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

အိးစတြလယါအပုၤတၢ်ဆါဟံၣ်အလီၤမံၤညိၣ်န့ၣ်တၢ်ထီၣ်စးမၤစၢၤတၢ်ကသါထီၣ်ကသါလီၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်၂၂၀၀န့ၣ်လီၤ.
ဖဲအပုၤကွၢ်ယုန့ၣ်အတၢ်အပုၤခိဖျါတၢ်ဆိတလဲကွၢ်စးမၤစၢၤဒုးသပုၤပုၤအသးတဖၣ်ဒီးပိးလိအဂၤတဖၣ်အယီၤ.အဝဲအံၤပအိၣ်ဒီး
လီၤမံၤလၢတၢ်ထီၣ်စးမၤစၢၤဒုးကသါထီၣ်ကသါလီၤတၢ်၄၄၀၀ပျၢၣ်ဒီးပကွၢ်လၢလၢတၢ်ကမၤအါထီၣ်အိၣ်တုၤ၅၅၀၀န့ၣ်လီၤ.

ဖဲလီအိုဖရိုဗီးထိုင်အခါ၊ ပုဆိလါအဆိပ်ဒီးခိပ်ရိန်န့ၣ်ဘဲရူးစ်လါအဆိပ်လါတၢ်ကွၢ်ထွဲလီၤဆီအဝဲၤဒု အပူၤလါအလိၣ်ဘၣ်ဖဲမၤစၢၤဒုးကသါထိုင်ကသါလီၤတၢ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်အဂၤ၂၀န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဆူးတၢ်ဆါဘၣ်ကူဘၣ်ကဲတၢ်အပုၤဘူးဖဲအိးစတြလယါ(Communicable Diseases Network Australia)အံၤထံၣ်လီၤအသးကိးနံၤဒဲးလၢတၢ်သမံသမိးကွၢ်က့ၤအတၢ်န့ၣ်လီၤလၢတၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဆါအတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်အဂီၢ်၊ မ့ၢ်ဒ်သိးထဲဒၣ်တၢ်မၤကွၢ်လၢအလီၤအိၣ်သပုၤကတၢ်မးတၢ်ကမၤအီၤန့ၣ်လီၤ.

ကမၢ်-ခိဖျိခိၣ်ရိန်န့ၣ်အဘဲရူးစ်တၢ်ဆါအယၢ်အတၢ်လိၣ်ဘၣ်အယိအိးစတြလယါအတၢ်ဆါဟံၣ်တဖၣ်ကွၢ်ဆါၣ်မဲၣ်တၢ်တန့ၢ်လၢဘၣ်

ဘၣ်-အိးစတြလယါကမ့ၢ်ဒီးတမ့ၢ်ကမ့ၢ်တၢ်ဆါဟံၣ်တဖၣ်ဟံၣ်ဖျိထိုင်အသးလၢတၢ်ကဒုးထီၣ်ခိၣ်ရိန်န့ၣ်ဘဲရူးစ်န့ၣ်လီၤ.တၢ်မၤသကိးလၢအကဲစံၣ်စီတၢ်ခါလၢအိးစတြလယါပဒိၣ်, ကီၢ်စံၣ်ဒီးလီၤကဝီၤလီၤဆီအပဒိၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်ဆါဟံၣ်လၢတမ့ၢ်ကမ့ၢ်တၢ်ဆါဟံၣ်တဖၣ်အံၤမၤခိယာ်လီၤမံၣ်၄,၀၀၀ဒီးကသံၣ်ကသီအပုၤမၤတၢ်ဖိအဂၤ၁၀၅,၀၀၀လၢထံကီၢ်တၢ်လီၤဝးဝးလၢကမၤစၢၤဒုးထီၣ်ခိၣ်ရိန်န့ၣ်ဘဲရူးစ်န့ၣ်လီၤ.

ကရၢလၢတဘၣ်ယးဒီးကမ့ၢ်ကဟ့ၣ်တၢ်ဆါဟံၣ်အတၢ်မၤစၢၤအတၢ်ဖဲတၢ်မၤတဖၣ်ဆူကမ့ၢ်အပုၤဆါတဖၣ်, ဟံၣ်ယာ်န့ၣ်တၢ်ပိးတၢ်လီၤ, လီၤမံၣ်, တၢ်သူတၢ်စွဲတဖၣ်ဒီးပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်လၢကမၤပုၤန့ၣ်စၢၤကမ့ၢ်အဖဲတၢ်မၤန့ၣ်လီၤ.

အဝဲသ့ၣ်ကဆိၣ်ထွဲတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ဆါအိၣ်ဆိးအယံၣ်အထၢလၢကမ့ၢ်အတၢ်ဆါဟံၣ်အပူၤလၢအမ့ၢ်ထံကီၢ်နီၢ်ခိၣ်သးကွၢ်ကိၤတလၢတပုၤတဆူၣ်တချၢအတၢ်အုၣ်ကီၤအတၢ်တီၢ်ကျဲၤအပုၤတဖၣ်, ပုၤဆူးဆါလၢအသးပုၤတဖၣ်ဒီးထီၣ်ပုၤဆါအတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်အဂီၢ်ဆူညါစ့ၢ်ကိးလီၤ.

တၢ်မၤသကိးတၢ်အံၤကမၤလီၤတၢ်တံတံစၢၤမၤစၢၤအလၢအပုၤလၢအဆိပ်ဒီးအိးစတြလယါတၢ်ဆိၣ်ဆူၣ်ဆိၣ်ချၢအသးန့ၣ်လၢအတူၤထီၣ်ဟံၣ်ခိၣ်ဘိမ့ၢ်အပတီၢ်အံၤအိၣ်ကတဲၣ်ကတီၢ်လဲၣ်အသးဒီးကွၢ်တၢ်လီၤလီၤလၢတၢ်ကကူစၢၤပုၤဆါတဖၣ်ဒ်တၢ်လိၣ်ဘၣ်အသးဖဲတၢ်ဆါသတြီၣ်လၢတၢ်အခါန့ၣ်လီၤ.

ကမၢ်-တၢ်ကးတၢ်တဒုးဟးထီၣ်ကမ့ၢ်ဆူတၢ်ချၢခံန့ၣ်ကဟံၣ်ပတုၣ်ခိၣ်ရိန်န့ၣ်တၢ်ဆါအတၢ်ရၢလီၤအသးန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်-တၢ်ဟံၣ်လီၤတၢ်ဖိၣ်ပံးတဖၣ်လၢခံန့ၣ်မ့ၢ်တမ့ၢ်သၢန့ၣ်အဂီၢ်ဒီးမ့ၢ်ဝံၤတၢ်ပျဲကွၢ်တၢ်ထုးပံးအံၤဒီးက့ၤကဒါဆူပတၢ်အိၣ်မူလၢပညီၣ်န့ၣ်အိၣ်မူအီၤန့ၣ်တဟံၣ်ပတုၣ်ခိၣ်ရိန်န့ၣ်တၢ်ဆါအတၢ်ရၢလီၤအသးန့ၣ်ဘၣ်.

တၢ်လီၤပျဲလီၤဘၣ်ယိၣ်လၢအကဲထီၣ်သ့ခိဖျိတၢ်ကးတၢ်တၢ်ထဲခံန့ၣ်ကမၤစၢၤဒုးထီၣ်ခိၣ်ရိန်န့ၣ်အခိၣ်အသိတဘျီကဒီး, ဘၣ်တဘၣ်အၢန့ၢ်အလီၤသ့န့ၣ်လီၤ.

ပုၤတနီၤတနီၤသံကွၢ်ဝဲဒၣ်ဘၣ်မနုၤအယိပတမၤတၢ်ကးတၢ်ကွၢ်တၢ်လၢၣ်လၢၣ်ဆူဆူဒ်သိးတၢ်ကျၢၢ်ဘၢလၢယာ်တခါခဲလၢၣ်ဒ်သိးထံကီၢ်အဂၤတဖၣ်မၤဝဲဒၣ်န့ၣ်လဲၣ်. တၢ်စံးဆါလၢတၢ်အံၤအဂီၢ်မ့ၢ်, ပဆိကမိၣ်မၤဆိတၢ်လၢတၢ်ရၢလီၤသးတခါအံၤအဂီၢ်လၢအတၢ်သိးဒီးထံကီၢ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ဒ်သိးအိၣ်တလံၣ်, စပုၤနီၤဒီးဆိၣ်ရၢၣ်, ဒီးပုၤဒ်သိးဒီးဂူဟံၣ်လၢတရူးကီၢ်အပူၤဖဲတၢ်ရၢလီၤအသးကဲထီၣ်အခါန့ၣ်လီၤ.

တဘျီဖဲတၢ်ဆိၣ်ဆူၣ်ဆိၣ်ချၢအပုၤဖဲဒ်နီၤလၢထံကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤအပူၤသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်လၢအကဲထီၣ်အသးတဘျီန့ၣ်, ခိၣ်ရိန်န့ၣ်ဘဲရူးစ်အယၢ်တခါတၢ်ဖိၣ်ဂၢၢ်က့ၤအီၤတန့ၢ်လၢဘၣ်ဒီးလီၤပြုဝဲဒၣ်ဒ်သိးမ့ၢ်အူအိၣ်လဲးတၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအယိတၢ်ဆါဟံၣ်လၢထံကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤကွၢ်ဆါၣ်မဲၣ်လဲၣ်ခိဖျိဝဲဒၣ်ပုၤလၢအဆိပ်ဒီးတၢ်ဆူးတၢ်ဆါအက့ၢ်အဂီၢ်လၢအနးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပတၢ်ဆိၣ်ဆူၣ်ဆိၣ်ချၢအပုၤဖဲဒ်နီၤတဖၣ်ကကွၢ်ဟ့ၣ်ကွၢ်စုၣ်တၢ်ကဲထီၣ်အသးအတၢ်ဂ့ၢ်အသိဆူညါတဖၣ်ကိးနံၤဒဲးလၢအိးစတြလယါအပုၤဒီးဖဲတၢ်ဘၣ်ကူဘၣ်ကဲထီၣ်ဝဲဒၣ်အလီၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကမၤတၢ်ဟ့ၣ်ကူၣ်ဟ့ၣ်ဖးတဖၣ်လၢအဒီးသန့ၤထီၣ်အသးလၢတၢ်ဆူၣ်သးတဖၣ်အဖိခိၣ်လၢမ့ၢ်တၢ်ကလိၣ်ဟံၣ်လီၤတၢ်ဘျီမ့ၢ်တၢ်ဖိၣ်ပံးလၢအသိတဖၣ်ကဆိၣ်တမံၤမံၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤကိးဂၤဒဲး ကးမၤသ့ၣ်ညါအသးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်လၢခံကတၢ်တဖၣ်ယုၣ်ဒီးတၢ်ဖိၣ်ပံးယာ်တဖၣ်ခိဖျိတၢ်လဲၣ်ကွၢ်ဝဲ www.australia.gov.au န့ၣ်လီၤ.

ကမၢ်-တၢ်မၤကွၢ်ပုၤခဲလၢၣ်ကဒုးပတုၣ်ခိၣ်ရိန်န့ၣ်ဘဲရူးစ်အတၢ်ရၢလီၤအသးန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်-တၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဆါတဟံၣ်ကတီၢ်ဘဲရူးစ်အတၢ်ရၢလီၤအသးန့ၣ်ဘၣ်.

ဒ်ဘဲရူးစ်အယၢ်လၢအဂၤတဖၣ်အသိး, COVID-19 ရၢလီၤအသးဆူပုၤတဂၤဆူအဂၤတဂၤအဆိပ်န့ၣ်လီၤ. ထဲဒၣ်တၢ်ဆိၣ်စီၤစုၤဒီးပုၤကညိထီၣ်ဘိ, ဒီးတၢ်ဆိၣ်လီၤဖျိၣ်ကွၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဆါလၢဟံၣ်လၢယိဖဲနတဆူၣ်တချၢအခါဟံၣ်ပတုၣ်ဘဲရူးစ်အတၢ်ရၢလီၤအသးသ့န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤကွၢ်လၢတၢ်ကၢ်ပၤဂၢ်ပၤကျါမ့ၢ်ပၤတၢ်ကၢ်လၢအန့ၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဆါပၤနီၣ်တဖၣ်န့ၣ်အိၣ်ဒီး COVID-19 ၼီၣ်န့ၣ်ကမၤစၢၤပၤလၢပၤကကွၢ်တၢ်ဆါ
အတၢ်ရၤလီၤအသးဒီးမၤစၢၤလီၤတၢ်ဘၣ်ကူဘၣ်ကၢ်န့ၣ်လီၤ.ဖဲပသ့ၣ်ညါလၢပၤတၢ်ကၢ်မ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဆါအယၢ်န့ၣ်.ပၤအဝဲန့ၣ်အိၣ်လီၤဖျါအသးသ့ဝဲဒၣ်ဒီးပၤကွၢ်
မ့ၢ်မတၤအိၣ်ဘူးထိးဘၣ်ဒီးအိၣ်လၢန့ၣ်ဒီးမၤစၢၤလီၤတၢ်လီၤပျံၤလၢအမ့ၢ်တၢ်ဘၣ်ကူဘၣ်ကၢ်ဆူညါန့ၣ်လီၤ.

သန့က့ၢ်တၢ်မၤကွၢ်လၢတၢ်ဆါဒီး COVID-19 အခိပညီတဖၣ်ဝဲဒၣ်လၢနတၢ်ဆါလၢတၢ်လီၤပျံၤအလီၤမ့ၢ်တဖၣ်တၢ်လီၤပျံၤလၢပၤကကွၢ်န့ၣ်ဘၣ်လီၤ.

နမၤကွၢ်နသးတၢ်တဆါဒီး COVID-19 ဝဲန့ၣ်ဘၣ်လၢတၢ်ဆါအကျါဝဲအလီၤခံသန့က့ၢ်မၤန့ၢ်အိၣ်တဖျါန့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဒီး

တၢ်ဆါအပနီၣ်တဖၣ်သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ.နမၤကွၢ်နသးလၢတၢ်ဆါဒီးတၢ်ဆါအယၢ်လၢတၢ်နံၤအိၣ်ဒီးမၤန့ၢ် COVID-19 တၢ်ဆါအယၢ်လၢတၢ်ခံသ့ဝဲဒၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ဂ့ၢ်အံၤအယိအရၢဒိၣ်ဝဲဒၣ်ဒိၣ်မးလၢတၢ်ကမၤဝဲဒၣ်တၢ်က

ဆွဲကဆိအလုၢ်အလုၢ်လၢအဂ့ၢ်ဒီးတၢ်ဆါစိၤစုၤဒီးပၤကညီ.ဒီးအိၣ်ဘၣ်လၢဟံၣ်ထဲဒၣ်လၢတၢ်လၢအကိၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်တက့ၢ်.တၢ်အံၤမၤစၢၤဒီးသ့ဝဲဒၣ်

တၢ်ရၤလီၤလၢတဖၣ်ထဲ COVID-19 ဘၣ်ပၤပုၤတၢ်ဆါဆူးတၢ်ဆါလၢအဂၢၢ်ကိး.မၤစၢၤလီၤပတၢ်အိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချအတၢ်မၤစၢၤအတၢ်ဖိးတၢ်မၤတဖၣ်အတၢ်က
ဘၣ်မၤန့ၢ်တၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကမၢ်-တၢ်မၤကွၢ်အပိးအလိတဖၣ်န့ၣ်အတမ့ၢ်တတိဝဲဒၣ်ဘၣ်

ဘၣ်-ကတီၢ်အံၤတၢ်မၤကွၢ်တၢ်လၢ COVID-19 အဂီၢ်သ့ဝဲဒၣ်တၢ်တခါလၢတၢ်ကိးအိၣ်လၢညကနူနုခခေငိဓ်စူငိခခေအသည(Polymerase
chain reaction (PCR))ဒီးတၢ်န့ၣ်အဟံၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဘၣ်ဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ.တၢ်မၤကွၢ်အံၤ

ဟံၣ်ပုၤတၢ်ဆါဆူၣ်အိၣ်ချအပၤပဲနီၣ်တဖၣ်မၤန့ၢ်နီၣ်ကွးန့ၢ်တၢ်ဆါအိၣ်လၢပၤတၢ်ကကွၢ်အကိၣ်ယုၢ်ဒီးအနါဒုပူၤန့ၣ်လီၤ.ကတီၢ်အံၤ.

တၢ်မၤကွၢ်လၢအဟံၣ်ပုၤဝဲဒၣ်လီၤလၢန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ထုးထီၣ်အိၣ်လၢကီၢ်ချါ.လီၤဆိဒၣ်တၢ်လၢယုၢ်ပုၤဒီးအူၣ်န့ၣ်လီၤ.ဖဲ

ပၤထုးထီၣ်တၢ်ဆါအိၣ်အါဂၤထုးထီၣ်တၢ်မၤကွၢ်အပိးအလိတဖၣ်ဒီးဒီးမၤကွၢ်တၢ်တဖၣ်လၢအအိၣ်လၢကီၢ်ဖဲဒိၣ်ဒီးလီၢ်ကဝီၤလီၤဆိတဖၣ်အပူၤသ့ဝဲဒၣ်ပိးလိ
ကွၢ်ဂီၤလၢအတၢ်သိးလိၢ်အသးတဖၣ်အခါ.ဘၣ်ဆၣ်တၢ်အကိၣ်ဒိၣ်ကတၢ်မ့ၢ်အဝဲသ့ဝဲဒၣ်သ့ဝဲဒၣ်တၢ်မၤကွၢ်အကျါအကျဲတဖၣ်ယီၤန့ၣ်လီၤ.ပိးလိလၢလၢအဘၣ်

ထွဲဒီးတၢ်မၤကွၢ်တၢ်ဆါအယၢ်တဖၣ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်စုၤမ့ၢ်လၢတၢ်လိၣ်ဘၣ်အိၣ်လၢဟံၣ်ဒိၣ်တၢ်လီၢ်ဝးဝးဒီးတၢ်လိၣ်ဘၣ်အိၣ်အါန့ၢ်တၢ်ထုးထီၣ်အိၣ်ဒီး

တၢ်လိၣ်ဘၣ်အိၣ်အါန့ၢ်တၢ်ထုးထီၣ်သ့ဝဲဒၣ်အဂီၢ်အဘါအဖိခိၣ်အယိန့ၣ်လီၤ.တၢ်မၤကွၢ်လၢအမၤကွၢ်မ့ၢ်န့ၣ်ဒီးဂံၢ်ကြိအတၢ်ဆါလၢတၢ်ကူၤယါဘါအဂီၢ်(

Point of care antibody tests)တဖၣ်န့ၣ်တဘၣ်ဝဲလၢတၢ်ကယုထံၣ်န့ၢ်တၢ်ဆါအဂီၢ်ဘၣ်ဒီး

လၢတၢ်န့ၣ်အယိတၢ်တဖၣ်ကူၣ်အိၣ်လၢတၢ်မၤကွၢ်အတၢ်ပညီၣ်တခါအံၤအဂီၢ်န့ၣ်ဘၣ်.

အိးစကြုလယါအပဒိၣ်အံၤမၤသကိးတၢ်ဘူးဒီးဒီးမၤကွၢ်တၢ်ဆါတဖၣ်ခိဖျါကမ့ၢ်တၢ်ဆါဆူၣ်အိၣ်ချအဒီးမၤကွၢ်တၢ်အပုၤဘူးစဲ(Public Health
Laboratory Network)ဒီးမၤသကိးတၢ်ဒီးပၤထုးထီၣ်တၢ်သိးကမၤန့ၢ်တၢ်ပိးတၢ်လိတဖၣ်ဒီးကွၢ်ယုတၢ်ထုးထီၣ်တၢ်အစၢၤလၢအဂၢၢ်တခါလၢတၢ်ကမၤ
လီၤတံၢ်ဝဲဒၣ်အိးစကြုလယါဟံၣ်ပုၤအတၢ်သ့ဝဲဘၣ်ဒီးအဂီၢ်အဘါလၢတၢ်ကမၤကွၢ်ဝဲဒၣ်ဒိၣ်ရဲန့ၣ်ဘဲရၢးစဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကွၢ်ဘၣ်ပုၤယဲၤဘူးစဲတခါအံၤခဲအံၤခဲအံၤမ့ၢ်ဒ်သိးနကမၤသ့ၣ်ညါနသးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်ထီၣ်ပသီထီၣ်အခိၣ်သ့ၣ်လၢအိးစကြုလယါအပဒိၣ်ခိအါမၤတၢ်ဒီး COVID-
19 အံၤန့ၣ်လီၤ.

SBS အံၤအိၣ်စုၢ်ကိးဒီး COVID-19 အတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါအကလုၢ်ကလုၢ်လၢနကျိၣ်ဒၣ်န့ၣ်လီၤ.သ့ဝဲဒၣ်လီၤတဲစိစိၣ်စုအဆိးပလံၣ်ခူၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်ကွၢ်ယုတၢ်
အတၢ်သုးထီၣ်ဆူညါတဖၣ်(browser extensions)လၢတၢ်ကကျိးထံပဒိၣ်ပပုၤအတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါတဖၣ်အဂီၢ်သ့န့ၣ်လီၤ.ကွၢ်ယုဘၣ်တၢ်တခါယီၤလၢ
အဘၣ်လိၢ်အသးဒီးနတၢ်လိၣ်ဘၣ်တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.

လၢတၢ်မၤန့ၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျါဆူညါလၢအအိၣ်လၢအဲးကလံးကျိၣ်အဂီၢ်လဲၤကွၢ်ဘၣ်ဝဲ www.australia.gov.au န့ၣ်တက့ၢ်.